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شرق: به تازگی ناسا گزارشی مبنی بر تشکیل ابر پنج کیلومتری گاز متان بر فراز آرادکوه در جنوب تهران منتشر کرد. این گزارش با واکنش هایی همراه بوده 
که به جز شهردار تهران، هیچ کدام اصل ماجرا را تکذیب نکرده اند. چه سازمان حفاظت محیط زیست و چه شهرداری تهران سایت دفع زباله آرادکوه در 
جنوب تهران را عامل این اتفاق معرفی کرده اند. برای نمونه پیام جوهرچی، معاون دفتر مدیریت پســماند سازمان حفاظت محیط  زیست در واکنش به 
این خبر گفته اســت که مراکز دفن قدیمی به طور قطع قابلیت دفع گاز متان را دارند و نمی توان این موضوع را انکار کرد. این مقام مسئول تنها به حجم 
تولید متان مشکوک است و می گوید حجم گازی که در عکس ناسا دید شده مورد تردید قرار دارد. با این حال شهردار تهران در جدیدترین واکنش نه تنها 

گزارش ناسا را تکذیب کرده که می گوید: «همه چیز ناسا دروغ است».

ناسا   چه   می گوید؟
«اســپیس» به تازگی گزارشی منتشر کرده از یک چشــم قدرتمند در آسمان که به 
دانشــمندان کمک می کند تا روی ابر ســاطع کننده های متان نظــارت کنند. این ناظر، 
«دســتگاه بررسی منبع غبار معدنی سطح زمین» (EMIT) ناسا است. EMIT از زمان 
نصب در قســمت بیرونی «ایســتگاه فضایی بین المللی» (ISS) در ماه جولای، ترکیب 
شیمیایی گرد و غبار را در سراسر مناطق بیابانی زمین ترسیم کرده است و به دانشمندان 
کمــک می کند تا بفهمند که غبار موجود در هوا چگونه بــر آب و هوا تأثیر می گذارد. 
مهار انتشار متان، یک کار مهم برای محدودکردن گرمایش جهانی است. «بیل نلسون» 
(Bill Nelson)، مدیر ناسا در بیانیه ای گفت: این پیشرفت جدید هیجان انگیز نه تنها به 
پژوهشــگران کمک می کند تا نشت های متان را بهتر شناسایی کنند، بلکه اطلاعاتی را 
نیز در مورد چگونگی رسیدگی سریع به آن ارائه می دهد. نلسون افزود: ایستگاه فضایی 
بین المللی و تعداد زیادی از ماهواره ها و دستگاه های ناسا در فضا مدت هاست که در 
شناسایی تغییرات آب و هوای زمین بســیار ارزشمند بوده اند. EMIT ثابت می کند که 
دستگاهی حیاتی برای اندازه گیری میزان این گاز گلخانه ای قوی و متوقف کردن آن در 
منبع اســت. EMIT یک طیف سنج تصویربرداری است که برای شناسایی اثر شیمیایی 
انواع مواد معدنی در ســطح زمین طراحی شده است. توانایی شناسایی متان نیز یک 
رویداد خوشحال کننده است. «رابرت گرین» (Robert Green)، پژوهشگر اصلی پروژه 
EMIT و پژوهشگر «آزمایشگاه پیش رانش جت» (JPL) ناسا در کالیفرنیای جنوبی، در 
کنفرانس مطبوعاتی بعدازظهر سه شــنبه گفت: مشخص شد که متان دارای امضای 
طیفــی در همان محدوده طول موج اســت و این به ما امکان می دهد تا نســبت به 
متان حســاس باشیم. گرین و ســایر اعضای گروه EMIT، نمونه هایی از حساسیت این 
دســتگاه را طی کنفرانس ارائه کردند. به عنوان مثال، این دســتگاه یک ستون متان به 
طــول حداقل ۴.۸ کیلومتر را در بالای یک محل دفن زباله در ایران شناســایی کرد. به 
گفته پژوهشگران، این ابرســاطع کننده جدید در هر ساعت حدود ۸۵۰۰ کیلوگرم متان 

را به هوا می فرستد.

تأیید   تلویحی   سازمان   حفاظت   محیط   زیست
یکی از اولین واکنش ها به گزارش ناســا توسط سازمان حفاظت محیط زیست صورت 
گرفت. پیام جوهرچی، معاون دفتر مدیریت پســماند ســازمان حفاظت محیط  زیست، در 
گفت وگو با ایسنا، در واکنش به این گزارش اظهار کرد: مراکز دفن قدیمی به طور قطع قابلیت 
دفع گاز متان را دارند و نمی توان این موضوع را حاشــا کرد. در کشــورهای پیشــرفته برای 
طراحی محل دفن پسماند استحصال گاز دارند تا به عنوان یک منبع انرژی از آن در نیروگاه ها 
اســتفاده کنند. وی افزود: ما از دو سال گذشته دستور کار طراحی محل دفن زباله را به این 
شــیوه ابلاغ کردیم که باید محل دفن های زباله جدید و براســاس ضوابط و دستورالعمل 
ابلاغی سازمان محیط زیست ساخته شوند. به عبارتی لوله گذاری هایی برای خروج گاز متان 
و استحصال انرژی از متان صورت بگیرد. اگر این کار انجام شود چنین مواردی رخ نمی دهد. 
جوهرچی خاطرنشان کرد: محل دفن زباله های ما قدیمی هستند، به طوری که ۶۰ تا ۷۰ سال 
از زمان احداث آنها گذشــته است و تأسیسات لازم برای استحصال گاز از آنها وجود ندارد. 
معاون دفتر مدیریت پسماند سازمان حفاظت محیط  زیست درباره عکس ناسا از وجود گاز 
متان بر فراز سایت آرادکوه اظهار کرد: حجم مشاهده شده در آن مکان مشکوک است. شاید 
عکس در لحظه ای که باد غالب به صورت عمودی وزیده، گرفته شده باشد چراکه در بیشتر 
مواقع باد افقی می وزد. وی همچنین درباره ضخامت توده - نزدیک به پنج کیلومتر - گفت 

درباره ضخامت توده فرصت دهید تا بررسی کنیم.
تکذیب   زاکانی

یکی از اولین تکذیب ها درخصوص وجود چنین ابری از ســوی شهردار تهران انجام 
شــد. علیرضا زاکانی در واکنش به گزارش ناسا پیرامون انتشار تصویر پنج کیلومتری گاز 
متان در آســمان جنوب شهر تهران گفت: همه چیز ناســا دروغ است. شهردار تهران در 
حاشــیه یازدهمین شــنبه امید و افتخار در پاسخ به ســؤال خبرنگار مهر و در ارتباط با 
گزارش ناسا پیرامون انتشار تصویر پنج  کیلومتری گاز متان در آسمان جنوب شهر تهران 
گفت: در این ارتباط هیچ گزارشــی دریافت نشــده که البته همه چیز ناسا دروغ است و 
این موضوع نیز دروغ است. این اظهارنظر با واکنش فعالان محیط  زیست همراه بود. از 

جمله محمد الموتی، دبیر شبکه های مردم نهاد محیط زیست کشور و متخصص حوزه 
پســماند در واکنش به گزارش ناســا درباره توده پنج  کیلومتری گاز متان در جنوب شهر 
تهران اظهار کرد: یکی از مسائل بسیار عجیب درباره این گزارش، تکذیب شهرداری تهران 
اســت. شهرداری گفته است که اگر قرار بود چنین پدیده ای وجود داشته باشد چرا پیش  
از این درباره این موضوع صحبت نشده است؟ این در حالی است که پاسخ به این سؤال 
بسیار ساده است. در تمام دنیا اعلام شده که سیستم طیف سنج جدیدی که راه اندازی و 
استفاده شده از یک تا دو ماه گذشته شروع به کار کرده و مربوط به سال ۲۰۲۲ است. این 
قابلیت طبیعتا حتی سال گذشته وجود نداشته است چه رسد به سال های قبل از آن. به 
این جهت این ابزار، سیستم و فناوری جدید با تمرکز بر پیداکردن نقاط داغ متان توانسته 
چنین کشــفی را به جهانیان ارائه دهد. الموتی ضمن اشــاره به اینکه سایت دفع زباله 
آرادکوه، خود یک مســئله اساسی اســت اما بروز چنین پدیده ای را تنها ناشی از آرادکوه 
ندانســت و توضیح داد: سیستم جزیره های حرارتی، سیستم خاص گردش هوا در سطح 
و ارتفاع و تأسیســات موجود در جنوب تهران عمدتا یکی از محصولات جانبی تولید گاز 
متان هستند. به عبارتی انبوه کشتارگاه ها و دامداری هایی که در جنوب تهران هستند در 
یک مساحت بســیار بزرگ تر از آنچه ما از آرادکوه مدنظر داریم باعث به وجودآوردن این 
توده گاز شــده اند. وی به دلایل متعدد مجتمع شدن توده گاز متان اشاره کرد و گفت: به 
علت گردش هوا، بادهای عبوری و... گاز متان به شکل توده در جنوب شهر مجتمع شده 
اســت. این پدیده دو عامل اصلی دارد؛ اول تولید گاز از شــیرابه ها و زباله  تر که قابلیت 
سوزاندن به دلیل کهنه بودن تأسیسات در منطقه دفع زباله آرادکوه را ندارند و دوم انبوه 
دامداری های جنوب شــهر تهران در شهرستان های ورامین، شــهرری و... باعث تجمع 
این گاز شــده اند چراکه یکی از خروجی های اساســی از دامداری ها، گاز متان است. این 
کارشناس پسماند ضمن اشاره به انباشــت معضلات و بحران ها در حوزه های گوناگون 
محیط زیســت و منابع طبیعی، مسئله اساسی را پرداختن به ریشه ها دانست و توضیح 
داد: مسئله صرفا انباشت زباله نیست بلکه بحران در حوزه های گوناگون محیط زیست 
باعث شــده دچار یک ســردرگمی مدیریتی برای اولویت بندی با توجه به منابع محدود 
شویم، همچنین اهمیت موضوعات در ذهن سیاســت گذاران و کسانی که اعتبارات این 
حوزه ها را تعیین می کنند، تعریف شده نیست و به خوبی جا نیفتاده است بنابراین بخش 
اصلی این موضوع، پریشــانی و ســرگردانی مدیریتی در پیداکــردن اولویت ها برای حل 
موضوع است. الموتی دومین مسئله را متوجه موضوع پسماند و پساب دانست و ادامه 
داد: ایــن موضوع نیازمند یک پکیج کامل مدیریتــی از لحظه تولید تا لحظه دفع یا دفن 
است. به عبارتی اگر بخواهیم وارد سیاســتی شویم که بتوانیم از ظرفیت هایی استفاده 
کنیم که جلــوی این بحران گرفته یا از تبعات آن کم شــود، صرفا نباید در مکانی مانند 
آرادکوه تأسیســات و تجهیزات مدرن به کار گیریم، بلکه مسئله این است که ما از لحظه 
نخست تولید زباله باید سرمایه گذاری مان را هدف گذاری کنیم. دبیر شبکه های مردم نهاد 
محیط زیست و منابع طبیعی کشور درباره رخ ندادن چنین هدف گذاری ای در مسئله دوم 
تأکید کرد: علت رخ ندادن این اتفاق این اســت که این بویی که به مشام می رسد بیش از 
بوی متان، بوی فساد است. در حداقل یک دهه گذشته آنچه اجازه نمی دهد ما اراده هایی 
را در سطوح تصمیم گیری و تصمیم سازی برای حل مسئله پسماند شاهد باشیم، همین 
است. تمام این اراده ها نتیجه ای جز شکست نداشته است. عوامل شکست، مجموعه ای 

هستند که اجازه نمی دهند برنامه ها به نتیجه برسند یا درست اجرا شوند.
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سال بیستم      شماره ۴۴۱۳

اخـبـار  بـرگـزیـده

تخصیص بودجه  قانون  تعرفه گذاری 
خدمات پرستاری؛  به زودی

ایســنا: مهدی رضایی، معاون بیمه و خدمات ســلامت ســازمان بیمه سلامت، از 
تخصیــص بودجه قانون تعرفه گذاری خدمات پرســتاری در روزهــای آتی خبر داد 
و گفــت: در بخــش اول ۶۰۰ میلیارد تومان به ما پرداخت خواهد شــد و به محض 
تخصیص منابع، ما هم پرداخت تعرفه های پرســتاری را انجام خواهیم داد. بعد از 
تصویب آیین نامه مربوط به این قانون قرار بود منابع از سوی سازمان برنامه و بودجه 
تأمین شــود و از طریق ســازمان های بیمه گر به دانشگاه های علوم پزشکی پرداخت 
شود. خدمات هفده گانه ای که شامل قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری می شود، 
در گام اول باید در ســامانه های خدمات الکترونیک ما بارگذاری می شد که این اقدام 
انجام شــد و امکان ثبت خدمات پرســتاری هم اکنون در سامانه های ما برقرار است 
و مراکز ارائه دهنده خدمت می توانند خدمــات را ثبت و از ما مطالبه کنند. او افزود: 
براســاس این تاکنــون بالغ بر ۳۶۰ میلیارد تومان خدمات پرســتاری از ســوی مراکز 
ارائه دهنده خدمت در ســامانه های بیمه سلامت ثبت شــده است. ثبت این داده ها 
از ابتدای امســال انجام شــده اســت. او در پاسخ به این ســؤال که آیا بودجه قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری که در اختیار دانشگاه های علوم پزشکی قرار می گیرد، 
نشان دار است یا خیر؟ تصریح کرد: مجموع خدمات در سامانه های ما ثبت می شود 
و ما به صورت کلی به دانشــگاه پرداخت می کنیم و نشــان مخصوصی ندارد و این 
امکان وجود دارد که دانشــگاهی از مبالغ قانون تعرفه گذاری خدمات پرســتاری در 
ســایر بخش ها هزینه کند. البته این موضوع حتی در بودجه های نشان دار شــده هم 
اتفاق می افتد، به شــکلی که مثلا دانشــگاه ها برای دارو و تجهیزات حساب مستقل 
دارند که سازمان های بیمه گر طبق قانون باید در این حساب پول واریز کنند؛ اما گاهی 
ممکن است دانشگاهی به دلیل مشکلات منابع خود این پول را در بخش دیگری از 

نیازهای خود هزینه کند.

بسترهای حضور صنعت پلاسمای ایران 
در بازارهای جهانی فراهم شود

ایلنا: سمپوزیوم ایران پلاسما در بیانیه ای خواستار توجه به صنعت پلاسمای ایران و 
ایجاد بسترهای لازم برای حضور در بازار جهانی شد. شرکت کنندگان اولین سمپوزیوم 
ایران پلاســما، ضمن تقدیر و تشکر از ســازمان غذا و دارو، سازمان انتقال خون ایران، 
انجمن تأمین کنندگان پلاسما و داروهای پلاسمایی استان تهران و تمام کسانی که در 
سال های گذشته در راستای اعتلای صنعت پلاسما تلاش کرده اند، به لحاظ اهمیت 
تولید داخلی پلاسما در ارتقای سلامت جامعه و افزایش توانمندی های فناورانه در 
کشــور و با توجه به نقش و اهمیت ویژه این صنعت در دسترســی بهتر بیماران به 
داروهای مشــتق از پلاسما، مراتب زیر را به عنوان بیانیه و مصوبات اولین سمپوزیوم 
ایران پلاسما اعلام و ضمن حمایت از تحقق آنها بر نقش سازمان غذا و دارو به عنوان 

متولی اصلی پلاسما و فراورده های مشتق از آن، در اجرائی شدن آنها تأکید دارند:
۱. اهدای داوطلبانه خون و پلاســما با انگیزه های والای انسان دوســتانه حاصل 
اخــلاق ایرانی-اســلامی و نوع دوســتی مــردم ایــران و دســتاورد هدایت صحیح 
سیاست گذاران و عملکرد مناسب صنعتگران ایرانی در سال های گذشته بوده است و 
تداوم تأکید بر روح ایثارگری در این صنعت، با به کارگیری تجربه های قبلی و استفاده 

از راهکارهای نوین علمی توصیه می شود.
۲. دســتیابی به دانش و تکنولوژی های جهانی برای تولید پلاسما و فراورده های 
مشتق از آن در کشور، از افتخارات نظام دارویی ایران است و حمایت از گسترش این 
صنعت با حمایت از تأســیس پالایشگاه پلاســما در داخل کشور و گسترش تدریجی 
مراکز جمع آوری پلاســما در کشور به منظور تأمین پلاســمای مورد نیاز برای تأمین 
داروهای مشتق پلاسما مورد نیاز نظام سلامت کشور و همچنین حضور در بازارهای 

منطقه مورد تأکید است.

۳. توجه به ثبت منبع پلاســما از جمله اقدامات ضروری در این صنعت است که 
نه تنها می تواند منجر به اطمینان بیشــتر از ایمنی و اثربخشی فراورده های مشتق از 

پلاسما شود؛ بلکه می تواند بر ابعاد اقتصادی این صنعت نیز تأثیرگذار باشد.
۴. در صنعتــی که بیــش از ۸۰ درصد گردش مالی آن در جهــان در اختیار پنج 
بازیگر بزرگ چندملیتی اســت، لازم است برای نقش آفرینی صنعت پلاسمای ایران 
در جهــان، امکان ایجاد صرفه اقتصادی برای اهالــی این صنعت که اهلیت لازم را 

دارند، ایجاد شود.
۵. در راستای توسعه صنعت پلاسما، اصلاح فرایندهای قیمت گذاری از روش های 

مبتنی بر هزینه های تولید، به سایر روش های مدرن تر قیمت گذاری توصیه می شود.
۶. در راستای گسترش برون مرزی این صنعت، بر انطباق فرایندهای قانون گذاری 
ملی با قواعد بین المللی برای اخذ تأییدیه سازمان جهانی بهداشت برای فراورده های 
مشتق از پلاســما و تبادل تجربه کشور ایران با سایر کشورهای منطقه و جهان تأکید 

می شود.
۷. از آنجــا که کســب نظر ذی نفعان، مــورد تأکید قانون بهبود مســتمر محیط 
کسب وکار است، فراهم کردن مشارکت صاحبان صنعت پلاسما در این فرایندها مورد 

تقاضاست.

خبر ویژه

اولین رویداد مردم پایه برگزار می شود
مســلم معین مسئول فضای مجازی بسیج از برگزاری اولین رویداد مردم پایه مبتنی بر تلفن همراه خبر داد و 
گفت: سازمان فضای مجازی بسیج در نظر دارد تا در چهارمین رویداد استانی تولید محتوای بسیج، اولین «رویداد 

مردم پایه» را که تولیدات رسانه ای مبتنی بر تلفن همراه است، برگزار کند.
مسئول فضای مجازی افزود: این رویداد ۵ الی ۲۰ آبان ماه در تمامی استان های کشور، با موضوعات بومی و 

منطبق بر زیست بوم هر استان برگزار می شود.
وی ادامه داد: رویداد مردم پایه در بخش های  ویدئوکلیپ موبایلی، عکس و طرح های گرافیکی برگزار خواهد 

شد.
معین در پایان اظهار کرد: پس از مشخص شدن نفرات برتر در هر بخش در مراسم اختتامیه چهارمین رویداد 

ملی تولید محتوای استانی بسیج، از نفرات منتخب این بخش نیز تجلیل به عمل خواهد آمد.

نسترن فرخه: خبرنگاران و روزنامه نگاران، در هر بحران و اتفاقی جلوتر از دیگر اقشار 
پیش می روند، افرادی که ســاده ترین ابزارشــان دسترســی آزاد به منابع است. ولی این 
روزها با محدودیت دسترســی به اینترنت دچار مشکلات متعدد و بیشتر از قبل شدند، از 
دسترسی به منابع داخلی و خارجی تا حتی امکان ارتباط در داخل کشور. در بسیاری از 
مواقع حتی جابه جایی چند فایل ساده از مطالب در اپلیکیشن ها به موانع جدی در روند 

کار رسانه تبدیل می شوند و همین در روند کار روزمره این گروه بسیار پراهمیت است.
از این رو بســیاری از مشــاغل، این روزها دچار چالش هایــی در فضای آنلاین 
شــده اند و خبرنگارها و روزنامه نگارها هم از این قاعده مســتثنا نیســتند. «شرق» 
با چند خبرنگار در این حوزه گفت وگو کرده تا از مســائل و مشــکلات اخیر خود با 

اینترنت در قالب کار رسانه بگویند.
سردرگمی   برای   مشکل   نصب   فیلترشکن

زینــب رحیمی یکــی از خبرنگارهای حوزه محیط زیســت اســت که با شــروع 
اعتراضــات و محدودیت دسترســی به اینترنــت، حتی تا مدت ها امکان اســتفاده از 
فیلترشــکن و اتصال به آن را نداشته اســت. این خبرنگار اضافه می کند: تا مدت ها با 
هیچ فیلترشکنی نتوانستم وصل شــوم و از طرفی وقتی به عنوان خبرنگار بخواهیم 
به منابع دسترســی داسته باشــیم، طبعا از منابع خارجی هم استفاده می کنیم و این 
ســاده ترین ابزار کار ماســت. حالا اینکه روی سیستم، مجبور باشیم فیلترشکن نصب 
کنیم، تنها محدودیت های ما را بیشتر می کند. همین ها باعث می شود کاری که در یک 
روز می توانســتی انجام دهی، دو، سه روز زمان ببرد. حال حتی اگر گزارشی هم تهیه 
کنیم، مردم دیگر نمی توانند مثل گذشــته به آن دسترســی داشته باشند. چون بیشتر 
مخاطبان من در توییتر و اینستاگرام کارهای من را دنبال می کردند. این خبرنگار ادامه 
می دهد: در واقع این روزها خبرنگارها هم از نظر تولید محتوا دچار مشــکل هستند و 

هم مخاطبان در معذوریت قرار گرفته اند.
مردم   با  وجود   مشکلات  هنوز   به   ما   سر   می زنند

ســرگه بارســقیان، از روزنامه نگاران قدیمی و فعال در مجلات مهــم در مورد روند 
همراهی مخاطبان و مشــکلات محدودیت اینترنت برای اهالی رســانه می گوید: در این 

ایام ما نگران بودیم فروش مجله دچار مشــکل شــود، ولی دیدیم با وجود چالش های 
پیش آمده در اینستاگرام بازدید بد نیست و مردم با وجود مشکلات هنوز به ما سر می زنند.
ما فعلا با فیلترشــکن کار می کنیم، الان در نقــل و انتقال مطالب و فایل و اتصال به 

وی پی ان مشکل داریم، چون مدام باید چند روز یک بار آن را عوض کنیم.
دسترسی   به   منابع  محدود شده

طبق صحبت های سوگل دانایی، روزنامه نگار، با شروع افزایش محدودیت های اتصال 
به اینترنت، از صبح که برای خواندن سایت ها و منابع کار را شروع می کنیم دچار چالش 
هســتیم و اضافه می کند: برای دسترسی به برخی ســایت ها باید از فیلترشکن استفاده 
کنیم، اما وقتی که نیاز به دسترســی ســایت داخلی داریم باید همان موقع فیلترشــکن 
را خاموش کنیم چون با فیلترشــکن هیچ اپ و ســایت داخلی باز نمی شود. فیلترشکن 
را که خاموش می کنیم دسترســی به گوگل و گوگل داک که آرشــیوهایمان در آن وجود 
دارد، از بیــن می رود. موضوع دیگر اینکه برای لینک و ارتباط ها هم گاهی نیاز اســت با 
یک کارشــناس خارجی مصاحبه کنیم، اما تلگرام یا واتس اپ وصل نمی شود. البته الان 
محل کارمان فیلترشــکنی به ما داده که اغلب مواقع کار می کند، اما ســرعتش بســیار 
پایین است و در زمان استفاده از آن دسترسی به اپ و سایت های داخلی از بین می رود. 
نکتــه بعدی اینکه من عــادت دارم تمام کارهایم را در گوگل داک می نویســم که همان 
روزهای اول قطعی اینترنت، کامــل از بین رفته بود و این بر روند دورکاری های من تأثیر 
گذاشــته بود. گاهی مصاحبه های آنلاین و اسکایپی می گرفتیم که الان از هیچ کدامشان 
نمی توانیم اســتفاده کنیم. من یادم اســت که چند وقت پیش به دلیل همین مشکلات 
اینترنت یادداشتی، نیم ساعت مانده به صفحه آرایی نهایی به دستم رسید. در واقع تبادل 
ارتباطی به مشــکل خورده است. واقعا یک وقت هایی نیاز است از داده های سایت های 
خارجی ترجمه و اســتفاده کنیم، در این شــرایط باید فاتحه آن را بخوانیم. روزهای اول 

حتی دسترسی به رسانه های داخلی همچون ایسنا و فارس هم امکان پذیر نبود.
این خبرنگار از چالش کار در حوزه گزارش های تصویری می گوید که این روزها حتی 
دانلود فیلم و جابه جایی فایل گزارش های تصویری  در اپلیکیشــن ها کار بســیار سختی 

شده است.

از   ترس   فشار   رسانه   چیزی   نمی گویم
در ایــن میان خبرنگارهای دیگری هم هســتند که این روزها روند کارشــان به دلیل 
مشــکلات در اتصال به اینترنت و دسترســی  به منابع دچار چالش های جدی شــده اما 
به دلیل ناامنی شــغلی اظهار نظری نمی کنند، همچــون خبرنگار جوانی که در یکی از 
خبرگزاری های داخلی مشــغول اســت و نمی خواهد نامی از او ذکر شــود، او می گوید: 
شرایط خیلی سخت است، از جابه جایی فایل صدا و متن تا ارتباطاتی که همیشه داشتیم، 

خیلی شرایط سخت شده است.

گزارش «شرق» از محدودیت اینترنت و تأثیر  آن  بر  کار خبرنگاران  و  روزنامه نگاران
سخت تر  از  قبل پیش می رویم
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«شرق» از واکنش های رسمی نسبت به گزارش ناسا درباره  آثار زیست محیطی سایت دفع زباله آراد کوه گزارش می دهد

سایه متان بر سر تهران؟


